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برای تقویت فرهنگ بای�د در نحوه مدیریت 
و نوع ن�گاه مدیران ح�وزه فرهنگ تغییرات 
عمیقی ص�ورت بگیرد. محمدمهدی س�یار 
استاد دانش�گاه امام صادق)ع( و شاعر جوان 
كش�ورمان معتق�د اس�ت ضم�ن بازخوانی 
مأموریت برخ�ی دس�تگاه های فرهنگی كه 
دچار مرگ سازمانی شده اند، با حفظ تمایزهای 
فرهنگی و تأكید بر ت�وان تعاملی این عرصه 
و البته به ش�رط ذوب و مضمحل نش�دن در 
آنچه فرهنگ و گفتمان غالب جهانی خوانده 
می شود، می توانیم شاهد غالب شدن گفتمان 
فرهنگی كشورمان در جهان باشیم. آنچه در 
ادامه می خوانید گفت وگوی »ج�وان « با این 
اس�تاد دانش�گاه و فعال فرهنگی كشورمان 
پیرام�ون ل�زوم تغیی�ر ن�گاه مدیریت�ی و 
ساختاری در عرصه فرهنگ و الزامات جهانی 
ش�دن آن همزمان با اس�تقرار دولت جدید 
و با توجه ب�ه بیانی�ه گام دوم انقلاب اس�ت.

   
همزمان ب�ا تغییر دول�ت زمزمه هایی 
مبنی بر لزوم تغییر گفتمان و بازنگری 
نگاه فرهنگی با هدف بازسازی ساختار 
و مدیری�ت فرهنگی از س�وی برخی 
مسئولان دولتی و مدیران دستگاه ها 
و نهادهای حاكمیتی به گوش می رسد. 
با توجه به جابه جایی دولتمردان و نوع 
نگاه دولت سیزدهم به حوزه فرهنگ 
)بر اساس موضع گیری ها و برنامه های 
اعلام شده( گمان می كنید روند انجام 
این تغییرات باید به چه صورتی اتفاق 

بیفتد؟
به نظر م��ن نه تنه��ا در حوزه فرهن��گ بلكه در 
حوزه های بس��یار دیگری از جمله حوزه مسائل 
اجتماعی و حتی مسائل سیاسی و اقتصادی نیاز 
به تحول و پوست اندازی نهادی نه فقط امروز بلكه 
همیشه وجود دارد. با توجه به اتفاقاتی كه در حوزه 
فرهنگ می بینم احساس و برداشت من این است 
كه یك زمانی سازمان ها و نهاد هایی در كشور ما به 
منظور تحقق و پیشبرد برخی مأموریت ها و اهداف 
درست شدند اما امروز مأموریت آن سازمان ها و 
نهاد ها صرفاً به اداره همان بخش ها تبدیل شده 
است! ش��ما برای یك مأموریت خاص نهادی را 
درس��ت می كنید بعد مأموریت آن بخش بعد از 
چند سال به اداره همان نهاد یا سازمان تنزل پیدا 
می كند یعنی اگر آن سازمان صرفاً بتواند خودش 
را اداره بكن��د و حقوق كارمندان��ش را بپردازد و 
اصطلاحاً چرخ آن در حدی كه به حضورش ادامه 
بدهد، بچرخد؛ می گویند كه مدیر آن سازمان یا 
نهاد مدیری خیلی قوی است! در حالی كه فارغ 
از اینكه آن مأموریت ابتدایی كه باعث تأسیس  و 
ایجاد آن شده انجام می شود یا خیر؟! فارغ از اینكه 
اساساً آن مأموریت وجود دارد یا نه! خارج از اینكه 
آن نهاد توانس��ته مأموریت های��ش را با توجه به 
شرایط و اقتضائات جامعه بازتعریف و به روزرسانی 
بكند یا خیر! با توجه به این مسائل من فكر می كنم 
در ش��رایط فعلی كه با تغییر مدیریتی در كشور 
همراه هستیم باید نسبت به دستگاه ها و نهادهای 
مختلف یك بازنگری مأموریتی صورت بگیرد و 
مأموریت هایی بر اساس اوضاع و نیاز امروز حوزه 
فرهنگ مورد شناس��ایی قرار بگیرند و بر اساس 
آنها اولویت ها دسته بندی شوند. خیلی از نهاد ها 
به مرگ سازمانی دچار شده اند كه یا باید آنها را 
منحل كرد تا نظام بتواند خودش را از سنگینی آنها 
خلاص كند یا اینكه اگر نیرو هایی هستند كه لازم 
است آنجا حضور داش��ته باشند به جذب نیروی 
جدید اق��دام نكنند یا اینكه ب��ا تعریف و تدارك 
مأموریت تازه و جدیدتری در س��ازمان دیگری 
ادغام شوند. البته به این نكته هم باید توجه داشته 
باشیم كه نیروی تازه نفس خیلی مهم است چون 
نیروی كاربلد و خوش فكر با خودش نگاه های تازه 
و جدیدتری به همراه م��ی آورد كه می توانند به 
مثابه یك خون تازه در شریان های فرهنگی كشور 
موجب سرزندگی و پویایی بیشتری شوند. البته 
باید توجه كنیم كه به كار گیری نیروهای تازه نفس 

در سیستم فرهنگی كشور نباید به سبك و مدل 
شیوه های كهنه مدیریتی و یا به كار گیری با نگاه 
اس��تخدام دولتی صورت بگیرد. ب��ه نظرم باید 
راه های به روزتر و مس��یر هایی كه در دنیا تجربه 
ش��ده اند را به كار بگیریم تا نیروی انسانی بتواند 
روی پای خودش بایس��تد و دول��ت اینجا صرفاً 
نقش تسهیل كننده داشته باشد و نیروهای جوان 
و صاحب ایده و فكر نه لزوماً به عنوان بخش��ی از 
قدرت و حاكمیت رسمی و حتی نظام كارشناسی 
و كارمندی بلكه اینها بتوانند نهاد ها و شركت های 
خودش��ان را تأس��یس  بكنند و كارشان را پیش 
ببرند و دولت تا آنجایی كه می تواند به اینها برای 
حركت و هم افق ش��دن و همكاری و هم افزایی 

كمك بكند.
همان طور كه اشاره كردید مأموریت ها 
و اهدافی كه برای برخی س�ازمان ها و 
نهاد ها تعریف ش�ده و علت تأس�یس  
آنها محسوب می ش�ود یا به طور كلی 
وجود ندارد یا اینكه به دلیل ش�رایط و 
مقتضیات زمانی دچار تغییر و تحولات 
اساسی و ماهوی شده اند و به همین علت 
باید مورد بازنگری قرار بگیرند اما نكته 
مهم دیگری كه در این رابطه وجود دارد 
بحث تربیت نیرو یا همان كادر س�ازی 
از سوی همین بخش هاست صرف نظر 
از وجود یا ع�دم وجود عل�ل و عوامل 
ایجاد این تشكیلات، آیا می توانیم این 
دس�تگاه ها را در حوزه كارآمد كردن 
نیرو ها و كادر سازی هم تراز با تأمین و 
برطرف كردن نیازه�ای آتی فرهنگی 

جامعه موفق قلمداد كنیم؟
در دهه گذش��ته  اولویت دولت ه��ا و حاكمیت 
مس��ئله فرهنگ نبوده و مس��ئله اقتصاد-شاید 
هم به غلط- اولویت شد و بیشتر اهتمام دولت و 
بودجه ها به آن سمت رفت اتفاقاً برای فرهنگ بد 
هم نشد به این معنی كه تجربه كار خودگردان در 
حوزه فرهنگ را خیلی از نیروهای فعال فرهنگی 
كس��ب كردند تجربه راه اندازی كسب و كارهای 
فرهنگی، تجربه حضور مستقل در رسانه و فضای 
مجازی و عرصه كتاب و هنر و حتی تولید هنری 
و رسانه ای را خیلی از كسانی كه دغدغه واقعی و 
استعداد داشتند به صورت مستقل تجربه كردند 
كه این اتفاق به نوعی باعث بلوغ و نوعی كادر سازی 
در حوزه فرهنگ و هنر شد. حالا در شرایط تازه 
و در دولت جدید باید هنر دولتمردان را در عدم 
ایجاد مشكل، برطرف كردن موانع و تسهیل امور 
جهت فراهم كردن زمینه جهش آنها به تماش��ا 
بنشینیم. در طول دهه اخیر بس��یاری از مراكز 
بی ادعا بار خیل��ی از نهادهای عری��ض و طویل 
را بر دوش كش��یدند و اتفاقاً در حوزه خودشان 
هم خوش درخش��یدند؛ به نظر من اینها باید در 

دولت جدید دوران تثبیت و انتقال نسلی و انتقال 
تجربه ای خودش��ان را طی بكنند تا به نهادهای 
تثبیت ش��ده، پایا، پویا و ماندگاری تبدیل شوند 
كه فارغ از چرخه ه��ا و جابه جایی های مدیریتی 
بتوانند كار و مأموریت شان را پیش ببرند و حتی 
در حوزه های جهانی هم به ایفای نقش بپردازند 

و مطرح شوند.
مش�كلات و مصائب�ی كه دول�ت قبل 
ب�ا ك�م كاری غیرمس�ئولانه ی�ا عدم 
حمایت ه�ای لازم برای فع�الان حوزه 
فرهنگ ایجاد كرد باع�ث آبدیدگی و 
پختگی دستگاه ها و افراد پای كار آتش 
به اختیار و البته برخ�ی ریزش برخی 
نیرو ها شد؛ آیا صعوبت كار فرهنگی در 
دولت قبل به غیر از ثمره هایی كه به آن 
اشاره شد نتیجه مثبت دیگری را هم به 

دنبال داشته است؟
بله؛ این مشكلات ضمن ایجاد پختگی و آبدیده 
ش��دن نیروه��ای فع��ال فرهنگ��ی همگرایی، 
شبكه سازی و ارتباط و انسجام خوبی هم در میان 
این افراد و جریانات به وجود آورده اس��ت. البته 
ممكن است بخش هایی مثل صدا و سیما، دولت و 
حتی برخی نهاد ها این ادعا را داشته باشند كه آنها 
می خواهند از این بستر شكل گرفته و این زمین 
آماده استفاده بهینه ای بكنند و آن را به ثمردهی 
بیشتری برسانند كه باید ببینیم در حوزه عمل چه 

اقداماتی را انجام خواهند داد.
به نظر می رس�د غیر از ن�گاه درونی و 
س�اختاری به فرهنگ لازم اس�ت كه 
مدیران و دستگاه های متولی یك نگاه 
تمدنی و فراس�رزمینی هم به عنوان 
پیوس�ت عملكردی داش�ته باش�ند 
تا ضمن تقوی�ت بنیان ه�ای فكری و 
منطق�ی نظ�ام در عرص�ه فرهنگ به 
وس�یع تر كردن گس�تردگی پوشش 
منطقه ای و جهانی ای�ن حوزه تمدنی 
مه�م بینجامد. ب�رای تحق�ق چنین 
اتفاقی چه بای�د كرد و آیا اساس�اً در 
ش�رایط كنون�ی می توانیم ب�ه چنین 

رویكردی امیدوار باشیم؟
ظرفیت و توان چنین اتفاقی قطع��اً وجود دارد 
و حرف ای��ران امروز حرف متفاوت��ی از گفتمان 
غالب در عرصه جهانی است. مادامی كه بتوانیم 
این تمایز را حف��ظ كنیم این حرف ه��ا خریدار 
خواهند داش��ت اما اگر در گفتمان غالب جهانی 
چه در حوزه فرهنگ و هنر و چه در گستره دانش 
و علوم حل و ذوب شویم قطعاً ظرفیت عظیمی از 
جهانی كردن فرهنگ مان را از دست خواهیم داد. 
برخی افراد به هوای جهانی شدن زبان و محتوای 
خودشان را با همان گفتمان رسمی فضای جهانی 
تنظیم می كنند كه به نظرم این مرگ یك ظرفیت 

فرهنگی است. هوشمندی در این است كه ما این 
تمایز را حفظ كنیم و در عین حال بتوانیم با جهان 
گفت وگو كنیم. چون گفت وگو حتماً دو سر دارد 
و اگر این تعامل دوطرفه نباشد و صرفاً یك طرف 
بخواهد حرف بزند اصلاً گفت وگویی شكل نگرفته 
است. ما باید استقلال خودمان را حفظ كنیم و در 
عین این حفظ استقلال و تمایز بتوانیم راه خروج 
از خویشتن و تعامل با دیگری را هم بیاموزیم. به 
نظرم این موضوع ظرفیتش تا حدی كه هر دو بعد 
اس��تقلال و تعامل را بتوانیم تأمین كنیم وجود 

خواهد داشت.
چن�د س�ال پیش ب�ه دلیل ك�م كاری 
و عدم انج�ام اقدامات مؤثر از س�وی 
دس�تگاه های متولی و مس�ئول، مقام 
معظ�م رهب�ری نام�ه ای خط�اب ب�ه 
جوانان اروپایی نوش�تند ك�ه آن نامه 
باعث جریان س�ازی های متنوعی شد 
و بسیاری از نخبگان و رسانه های دنیا 
به ابعاد مختلف آن پرداختند. در حوزه 
فرهن�گ و انتق�ال مفاهی�م آن نقش 
رایزنی های فرهنگی س�فارتخانه های 
كشورمان در دیگر كش�ور ها را چقدر 
مؤثر می دانید و چه كار هایی باید صورت 
بگیرد تا در مسیر تحقق گام دوم انقلاب 
و تقویت حوزه های اثر گذاری فرهنگی 

قدمی برداشته شود؟
به نظرم سازمان فرهنگ و ارتباطات و رایزنی های 
فرهنگی سفارتخانه های كش��ورمان باید با  دو 
راهبرد تأكید بر تمایز و تأكید بر تعامل به پیش 
بروند. یعنی ما خودمان را ذوب شده در فرهنگ 
غالب در جهان ندانیم و بتوانی��م این تمایز ها را 
بربكشیم و به رخ بكشیم و نش��ان بدهیم. خود 
»تمایز« قطعاً جلب توجه می كند و یك بخشی 
از مسیر را بدون نیاز به مصرف انرژی زیاد، بحث 
تمایز به جلب مخاطب كمك می كند و كار را پیش 
می برد. دوم »تعامل«، تعامل یعنی اینكه بتوانیم 
به نخبگان كشورهای مختلف نشانه هایی مبنی بر 
اینكه ما شما را ادراك می كنیم و توان گفت وگو و 
تعامل فرهنگی داریم را برسانیم، به خصوص اینجا 
معلوم است كه گروه های مرجع و نخبگان خیلی 
اهمیت پیدا می كنند. من بر اساس تجربه زیست 
فرهنگی خودم كه داشتم تلاش خیلی جدی و 
پیگیری كه ملموس باش��د برای اینكه سازمان 
فرهنگ و ارتباطات و رایزنی های فرهنگی توانسته 
باشند كه خودشان را حلقه واسط قرار بدهند برای 
تعامل نخبگان كش��ور در حوزه تمدنی تا تعامل 
نخبگانی شكل بگیرد را كمتر دیده ام. یكی از آن 
جا هایی كه نیاز به بازخوانی مأموریتش و بازسازی 
اركان و ابزار ه��ا و بازوهای خودش متناس��ب با 
مأموریت امروزش دارد همین سازمان فرهنگ 
و ارتباطات است مخصوصاً با تغییر زلزله گونه ای 

كه در حوزه ارتباطات صورت گرفته است )حضور 
ش��بكه های اجتماعی و تعاملاتی كه به نسبت 
گذشته بسیار راحت تر ش��ده(. یك زمانی برای 
تعامل با افرادی در دیگر كشور ها نیاز بود تا یك 
نفر بلند بشود و برود در آن كشور خارجی؛ حالا 
اینكه بتواند آن افراد را ببیند یا اینكه بشناسد یا 
بتواند حرف ایران را منتقل كند معضلات اساسی 
به حساب می آمد كه امروزه دوران این نوع نگاه 
تقریباً گذشته و می شود در همین تهران یا زاهدان 
یا در هر جای دیگری تصویر فرهنگی این كشور 

بود و با توده ها و نخبه ها تعامل كرد.
یكی از مباحثی ك�ه در رابطه با تغییر 
س�اختار ها و نوع مدیری�ت فرهنگی 
مطرح می شود عدم وجود یك قرارگاه 
فرهنگ�ی ب�رای ایج�اد هماهنگ�ی و 
هم افزایی بین فعالان این حوزه اس�ت 
تا ضمن انجام اقدامات متنوع ذیل یك 
راهبرد مشخص به منظور تحقق اهداف 
مشترك حركت كنند. آیا ایجاد چنین 

ساختاری شدنی است؟
در حوزه فرهنگ خیلی س��خت است كه بتوان 
گفت یكپارچه سازی می تواند كمكی بكند ولی 
قطعاً انسان های دارای نگرش سیاستگزارانه در 
حوزه فرهنگ را چه اینكه در بین سیاستگزاران 
حضور دارند به هم متصل بكنیم و شبكه بكنیم 
و از توانمندی ادراك و حل مسائل  این جور افراد 
اس��تفاده بكنیم خوب اس��ت چون واقعاً مسائل 
فرهنگی این قدر پیچیده اس��ت كه نمی توان در 
یك مركز همه ابعاد آن را بررس��ی كرد و به یك 
تصمیم و جمع بندی رسید. چون فرهنگ آن قدر 
سیال است و حوزه های ناشناخته ای دارد كه از 
دید من كه در حوزه اد بیات فعالیت می كنم شاید 
خیل��ی از حوزه های فرهنگ از ت��ور ارزیابی من 
خارج باشد. باید توانمندی درخور و نظام مند را در 
بین فعالان این حوزه به صورت جدی تقویت كرد 
و اینها را به هم متصل ك��رد به گونه ای كه با یك 
نگاه آینده پژوهانه بتوانند نظرات شان را در حوزه 

مدیریت كلان فرهنگی كشور مطرح كنند.
با توجه به رویكرد دولت س�یزدهم در 
حوزه فرهنگ و برنامه های ارائه ش�ده 
برخی وزرای فرهنگ�ی كابینه تصویر 
ش�ما از آینده این عرصه استراتژیك 

چیست؟
من همیش��ه نگاهم به آینده روشن و امیدوارانه 
است. كلیت تفكر ایرانی اس��لامی امروز و آنچه 
در بین فع��الان حوزه فرهنگ دیده می ش��ود و 
هوشمندی كه در بین لایه های میانی وجود دارد 
در كنار مطالبات لایه های میانی و همین طور توده 
مردم از حاكمیت خود به خود مسیر را به گونه ای 
درس��ت پیش خواهد برد. من فكر نمی كنم در 
كش��ور دیگری غیر از ایران مثلًا این همه فعال 
فرهنگی دغدغه مند با نگرش كلان فرهنگی اصلًا 
وجود داشته باشد كه س��عی كنند همه مسائل 
را با هم ببینند و دغدغه این را داشته باشند كه 
در هر عرص��ه ای اگر خلأیی هس��ت بروند و آن 
را برطرف كنند. بس��یاری از افراد را می بینم كه 
حرف می زنند و پیشنهاد می دهند یا در صفحات 
مج��ازی می بینید كه بعضی اف��راد حرف هایی 
را مطرح می كنن��د و تلخكامی و تندزبانی هایی 
می كنند ولی اینه��ا دارند همدیگ��ر را تكمیل 
می كنن��د و از دل آن بهترین مس��یر ها انتخاب 
خواهد شد. بعید می دانم در كشور دیگری چنین 
ظرفیت فعال و جدی و پیگیری وجود داش��ته 
باشد كه نسبت به همه مسائل همزمان حساس 
باشند. معمولاً هم اگر چنین كسانی وجود داشته 
باشند از چرخه رسمی حاكمیتی كنار گذاشته 
می شوند و به یك س��ری روشنفكرهای منزوی 
تبدیل می ش��وند ولی در ایران همان فردی كه 
انتقاد جدی دارد س��خنش در رسانه های اصلی 
بازتاب پیدا می كند و خیلی بعید هم نیست كه در 
مجامع رسمی دعوت شود و حرف هایش شنیده 
شود و خودش در جایگاه مدیریتی قرار بگیرد و 
آن را تجربه بكند. به نظرم در كل ش��اهد فضای 

تمدنی و پویایی هستیم.

برخینهادهایفرهنگیدچارمرگسازمانیشدهاند
در گفت وگوی »جوان« با محمدمهدی سیار شاعر و استاد دانشگاه مطرح شد

مصطفيشاهكرمي
گفتوگو

 معصومه طاهری
با ش�روع كرونا محدودیت هایی برای 
مش�اغل مختلف از جمله سینماگران 
ایجاد شد؛ محدودیت هایی كه بسیاری 
از مش�اغل را ت�ا مدت ه�ای زی�ادی 
غیرفعال كرده بود. در این میان اهالی 
هنر نیز تحت تأثیر شرایط قرار گرفته 
بودند اما در همان زمان فیلم كوتاهی 
ب�ا توجه به همی�ن محدودیت ه�ا و با 
كمترین امكانات تولید ش�د، چنانچه 
در جش�نواره های مختل�ف خ�وش 
درخش�ید. فیلمی كه قالب آن جدید 
نبود اما استفاده درس�ت و خلاقانه از 
تكنیك فیلمسازی و هنر بازیگری آن 
را شاخص كرد. جش�نواره بین المللی 
فیلم س�مورنای تركیه فتح بابی برای 
این اثر خلاقانه بود. عادل معش�وری 
كارگ�ردان و تهیه كنن�ده ای�ن فیلم 
است كه بهترین فیلمبرداری را از آن 
خود و بهتری�ن بازیگ�ری زن را برای 
نس�یم افش�ارپور به ارمغان آورد؛ در 
واقع این جوان فیلمس�از موفق ش�د 
در محدودیت ه�ای كرونای�ی نش�ان 
دهد می ت�وان در عرصه فیلمس�ازی 
تهدید ها را ب�ه فرصت تبدی�ل كرد و 

محدودیت ها را شكست. »جوان« با این 
فیلمس�از كوتاه گفت وگو كرده است.

بیم�اری  ش�یوع  بره�ه  در 
كرون�ا فعالیت ه�ای جمع�ی با 
محدودیت های زی�ادی مواجه 
شد، موضوع فیلم »خانه بخت « 

چیست و چطور ساخته شد؟
فیلم كوتاه 15 دقیقه ای »خانه بخت « در 
واقع  روایت شب عروسی دختر جوانی به 
نام راحیل مهاجر با بازی نسیم افشارپور 
اس��ت كه وقتی چش��م باز می كند خود 
را محبوس در جعبه چوب��ی    می بیند... 
»خان��ه بخ��ت « فیلم��ی مینیم��ال با 
تجربه های جدید فیلمس��ازی است كه 
 در س��اخت این فیلم از هیچ گونه منبع 
نور خارج از كادر اس��تفاده نشده است. 
نورپردازی فیلم توس��ط بازیگر و با یك 
فندك و تلفن همراه انجام می شود. تمام 
این فیل��م در یك جعبه چوب��ی به ابعاد 
۶۰×۴۰×1۹۰ تصویربرداری شده است 
و مراحل فنی این فیلم كوتاه حدود شش 

ماه زمان برده است.
چطور شد در زمان اوج كرونا به 
جشنواره تركیه راه پیدا كردید و 

حتی برگزیده هم شدید؟
زمانی كه محدودیت هایی كرونایی زیاد 
بود و همه پروژه های س��ینمایی تقریباً 
تعطیل شده بود ما هم دیدیم نمی شود 
كار كرد بنابراین به فكر افتادیم كه كاری 
بس��ازیم كه محدودیت ه��ای قرنطنیه 
را رعای��ت كنیم ولی كاری كه س��اخته 
ش��د ایده ای بود كه من از قبل در ذهن 
داشتم و نسیم افشارپور به عنوان بازیگر 
فیلمنامه ام را دوباره بازنویسی كرد. ایده 
داش��تیم كه فردی در جعبه حبس شده 
و منبع نور فندك و نور موبایل اس��ت و 
تس��ت دادیم و كار را با س��ه نفر نیروی 

دیگر ساختیم.
تم داستانی فیلم هم در هالیوود 
و هم در ایران با بازی اكبر عبدی 
ساخته شده؛ تفاوت كار شما چه 

بوده است؟
همیشه دوست داش��تم تا فیلمی شبیه 

فیل��م »دفن ش��ده « هالیوود بس��ازم تا 
اینكه با نسیم افشارپور آشنا شدم و دیدم 
توانایی لازم را دارد. این فیلم ساده با یك 
بازیگر و نور خیلی كم اس��ت اما توانست 
نظر داوران جشنواره را جلب كند و برای 
مخاطب دیدنی باشد. بعد از آن دوستان 
و استادان از كار استقبال كردند و گفتند 
می توان همین فیلم كوتاه را بلند ساخت؛ 
البته می دانم تجربه مشابه هالیوودی با 
این موضوع داشتیم ولی تجربه ایرانی آن 

هم شبیه كار ما نبود.
 بعد از جشنواره سمورنای تركیه 

پیشنهاداتی هم داشتید؟
بله برای جش��نواره ك��راس رودز تركیه 
كه در حال برگزاری اس��ت و همچنین 
برای حضور در دو جشنواره فیلم امریكا 
كه یكی از آن جشنواره فیلم های شرقی 
لس آنجلس و دیگری جشنواره پانامانین 
از 7 ت��ا 1۰ اكتب��ر ب��رای م��ا دعوتنامه 
فرس��تادند ت��ا ضم��ن ش��ركت در این 
جش��نواره، برای س��رمایه گذاری یا كار 
مشتركی فعالیت داشته باشیم ولی فكر 
نمی كنم ش��رایط كرونایی اجازه سفر و 
حضور را به ما بدهد. البته قرار است خود 
فیلم در بخش مسابقه هشتمین جشنواره 
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به همراه آثاری از امریكا، پاناما، آرژانتین، 
مكزیك، اكوادور، شیلی، گواتمالا، برزیل، 

ونزوئلا و كانادا رقابت  كند.
فیلم ش�ما بسیار س�اده و تنها 
با یك بازیگر ب�دون دكور و نور 
مناسب بود. كیفیت صدا چقدر 
می تواند در جذابیت فیلم هایی 

از این دست مؤثر باشد؟ 
در فیلم هایی كه عناصر بصری و دكوری 
ن��دارد ب��ه خص��وص محدودیت ه��ای 
اجتماعی به خاطر عوامل��ی چون كرونا 
بالاست عواملی چون صدا باید جذابیت 
لازم را برای كش��ش داشته باش��د ما از 
تكنولوژی دالبی استفاده كردیم. جالب 
اینجاست فیلم كاملاً دو نفری ضبط و اجرا 
شد و با صداگذاری درست و ضرباهنگی 
تأثیرگذار، هرچند فیلم مینیمال و بدون 
دكور و افراد زیادی بود تا به لحاظ بصری 
جذاب باشد اما به نوعی عمده بار كار روی 

صدابرداری و صداگذاری بود.
شما از همان ابتدا به دنبال فیلم 

جشنواره ای بودید؟
نه می خواستم در شرایط كرونایی فیلمی 
كوتاه با حداقل ها بسازیم تا مخاطب عام 
را هم بتوان��د جذب كند و اینكه نش��ان 
بدهم می توان تنها با ایده خوب در شرایط 
محدود و همچنین كمبودهای موجود، 
مخاطب را پای فیلم نش��اند. فیلم»خانه 
بخت « 15 دقیقه ب��ود و ماحصل تلاش 
دو نفری بود اما همین اندازه هم توانست 

نفسگیر باشد.
معمولاً در آثار سینمایی كمتر از 
بازیگران تئاتر استفاده می شود 
چون در هر حال ناخواسته درگیر 
رفتارهای نمایشی هستند. شما 

در این قضیه مشكل نداشتید؟
نه اصلًا؛ اتفاقاً نس��یم افشارپور به خوبی 
روایت راحیل مهاجر دختری كه در شب 
عروسی خود گرفتار شده را ایفا كرد. من 
قبلاً چنین ایده ای در ذهن داشتم تا بدون 
امكانات بصری و دكور فیلمی بسازم اما 
بازیگر مناس��ب آن را پیدا نمی كردم كه 

بتواند در یك جعبه نقش آفرینی كند.
نگران ریسك كار نبودید؟ 

قبلًا داستان مش��ابهی از اكبر عبدی در 
فیلم »مذاكره تلفنی « را دیده بودم كه كار 
ضعیفی بود كه بیشتر حالت طنز داشت 
و همین طور فیلم هالیوودی »دفن شده « 
ولی نمی خواس��تم فیلم من كپی باشد، 
تلاش می كردم كاری بسازم كه هم قوی 
و خوب باشد و هم یك پله بالاتر از نسخه 
هالیوودی؛ برای همین چند س��ال ایده 
را عملی نكرده بودم تا اگ��ر كاری انجام 

می دهم خوب و اثرگذار باشد.

گفت وگو

ارزیابی نقاشی های دفاع مقدس از ۲ منظر

هنر نقاشی در دفاع مقدس پیشرو بوده است

گزارش

گفت وگوی »جوان« با كارگردان فیلم كوتاه  »خانه بخت«         

نمی خواستم فیلمم کپی باشد 

»خانه بخ�ت « فیلمی مینیمال 
با تجربه های جدید فیلمسازی 
است كه  در ساخت این فیلم از 
هیچ گونه منبع نور خارج از كادر 
استفاده نشده است. نورپردازی 
فیلم توسط بازیگر و با یك فندك 
و تلف�ن همراه انجام می ش�ود

جنگ و دفاع مقدس انگیزه ای برای بروز خلاقیت  هایی ش��د 
كه تا آن زمان در ایران تجربه نش��ده بود. هنرمندان از جمله 
نقاشان هم مانند سایر مردم در این میدان حضور یافتند و به 

خلق آثار هنری در این زمینه پرداختند.
نقاشی دوران دفاع مقدس را باید یكی از دوره های درخشان 
این هنر در تاریخ انقلاب اسلامی ایران دانست چراكه این هنر، 
با نگرشی استادانه از فضای معنوی دوران جنگ در قالب ذوق 
و سلیقه هنرمندان متجلی شد. با آغاز جنگ تحمیلی، آحاد 
ملت ایران برای دفاع از كشور خود به پا خاستند كه برخلاف 
سایر جنگ های مرسوم دنیا بود؛ این جنگ دفاع مقدسی از 
خاك و مال و جان و ناموس بود و چنانچه می دانیم هنگامی 
كه جنگ به ص��ورت دفاعی آرمانی درمی آی��د، دیگر جنبه 
خشونت  آمیز ندارد، بلكه پدیده اجتماعی است كه با ابزارهای 

گوناگون هنری، ماندگاری تاریخی می یابد.
محمدعلی رجبی، نقاش و استاد دانش��گاه در این باره گفته 
است: در انقلاب اسلامی و جنگ، هنر نقاشی نسبت به سایر 
هنر ها پیشرو بوده اس��ت، ضمن اینكه نقاشان اول جنگ كه 

دانشگاهی نبوده اند. نقاش��ان كوچه و خیابان بودند و خیلی 
طول كش��ید تا زمانی كه نمایش��گاه معروف حسینیه ارشاد 
برپا شد و هنرمندان انقلاب در یك جا آثارشان را ارائه كردند.

آثار نقاش��ی با موضوع جنگ از دو وجه قابل ارزیابی هستند؛ 
بخش اول صورت روای��ی كه صحنه  هایی از ش��جاعت های 
رزمندگان و بس��تگان آنها را به تصوی��ر درآورده و وجه دوم، 

نشان دهنده جلوه های باطنی جنگ است.
در حالت نخست، زیبایی و غم و اندوه به چنان تركیبی با هم 
رسیده اند كه موجب همراهی بیننده می شود و آنان را برای 

حضور در جبهه های جنگ ترغیب می كند. 
اما در صورت دوم، درون و حقیقت جنگ تصویر می ش��ود؛ 
باطنی زیبا كه با چشم سر نمی توان به وادی آن راه پیدا كرد و 
تنها با چشم دل است كه می توان قدم در این عرصه گذاشت 
و نیاز هنر و هنرمند جنگ، تلاش برای زنده نگه داشتن ابعاد 
وجودی و عمق باور مبارزان مسلمان ایرانی و منش آنهاست. 
این هنرمندان، بیشتر به سوی آفرینش آثار هنری به صورت 
نمادین و س��مبلیك گرایش پی��دا كردند. چنانچ��ه در آثار 

نقاش��ی های جنگ، حضور تصاویر و عنص��ر خیال در مقابل 
عناصر واقع گ��را، تا حد زیادی باعث نزدیك ش��دن به فضای 
ماورایی ش��ده اس��ت. به قول مرتضی گودرزی دیباج، »در 
نقاشی جنگ هنرمندان ما صحنه های خونین وجود ندارد، این 
ویژگی مهمی است. كما اینكه روایت عاشورا این گونه است، 
نقاشان و هنرمندان ایرانی از بیانگری صریح پرهیز كردند و به 

نمادپردازی رو آوردند.«
در اغلب آثار اوایل انقلاب و جنگ تحمیلی، حضور نماد ها و 
نشانه  ها به صورت بارزی مشاهده می شود. این نماد ها نشانی 
از خیر و شر را به همراه خود دارند كه به این شكل سمبلیك، 

قصد دارند مفاهیم را به مخاطب منتقل كنند.
در تابلوی »مقاومت« كه اثری از مصطفی گودرزی دیباج در 
سال 1۳۶5 است، جوانی را می بینیم كه در دشتی پر از گل 
پابرهنه، با سربندی قرمز و دست های خالی در حالی ایستاده 
است كه تنها چند نارنجك در كمر خود دارد. دشت پرگلی كه 
او روی آن استوار ایستاده، رو به سمت جلو، قرمزی بیشتری 

به خود می گیرد كه نشانه ای از شهادت طلبی است.

رو به روی او ردیف تانك های دش��من در ش��مار زیادی دیده 
می شود. این تابلو، شهید حس��ین فهمیده را مدنظر خود قرار 
داده است. حضور عناصر روشن و سبز در این طرف جبهه )طرف 
حق( و عناص��ر تیره در طرف دیگر )جبهه باط��ل(، ذهن را به 
سمت تصاویر تابلوهای عاشورا هدایت می كند؛ كم تعداد بودن 
یاران امام حسین)ع( در مقابل لشكر بی شمار گروه دشمن. این 

اثر را می توان در ردیف آثار رئالیسم ذهنی قرار داد.
منبع: فارس
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